

Гаагская конвенция о международном похищении детей: защита интересов ребенка или пренебрежение ими?

Кравчук Наталья Вячеславовна,
старший научный сотрудник отдела правоведения
Института научной информации по общественным наукам (ИНИОН РАН),
кандидат юридических наук
natkravchuk@mail.ru

В статье анализируются положения Конвенции о гражданско-правовых аспектах международного похищения детей применительно к принципу соблюдения наилучших интересов ребенка. Обращается внимание на соответствующую практику Европейского суда по правам человека, согласно которой интересы ребенка толкуются широко и не могут определяться путем применения общей правовой презумпции, и ее потенциальный конфликт с узким пониманием интересов ребенка, под которым понимается немедленное возвращение ребенка в государство обычного проживания. Обосновывается точка зрения о необходимости учета широкого толкования наилучших интересов ребенка при применении Гаагской конвенции.

Ключевые слова: Гаагская конвенция о международном похищении детей, наилучшие интересы ребенка, незамедлительное возвращение в государство постоянного проживания, Европейский суд по правам человека.

The Hague Convention on International Child Abduction: The Protection or Neglect of a Child`s Interests?

Kravchuk Natalya V.
Senior Research Scientist of the Department of Legal Studies of the Institute
of Scientific Information for Social Sciences (INION RAN),
PhD (Law)

The paper analyses provisions of Convention on the Civil Aspects of International Child Abduction with regard to a principle of the best interests of the child. The jurisprudence of the European Court of Human Rights on the best interests of the child dictates they should be interpreted broadly and cannot be identified by the application of the legal presumption. There is therefore a potential conflict between this reading and a narrow interpretation of this notion by the Hague convention according to which the best interest of the child in the case of international abduction is to return to the state of habitual residence. To secure the best interests of the child while applying Hague convention it is necessary to take into consideration respective international standards.

Keywords: the Hague convention on international child abduction, the best interests of the child, prompt return to the state of habitual residence, the European Court of Human Rights.